
Solidarnost naj bi nas
združevala, pa vendar nas

pomanjkanje te ločuje.

Mir mora postati stalnica
vsake družbe, ki se želi
imenovati civilizacija.
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- Poplave in podpora Sloveniji 

- MLA: nov diplomatski uspeh

- Multilaterala kot slovenski

   diplomatski gen

- Blejski strateški forum

- Bilo je...

- DKP - tokrat izbrano
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Diplomatski
zvezek 

UVODNIK

št. 2

Predsedniik vlade Golob in ministrica Fajon pri sprejemanju gostov BSF
Foto: Marko Arandjelović

Drage bralke in bralci,

letošnje poletje se je izkazalo za muhasto, drugačno,
nepredvidljivo. In prav takšen je tudi današnji svet. Poln izzivov in
sprememb, ki jih diplomacija spremlja, preučuje, o njih poroča in
razpravlja ter poskuša z oblikovanjem dogovorov doseči tisto, kar
bi svet in življenje ljudi na njem naredilo bolj varno, boljše, lepše, z
manj presenečenji.

O vsem tem in še o marsičem drugem so razpravljali udeleženci
letošnjega Blejskega strateškega foruma, ki je presegel vsa
pričakovanja tako v številkah kot po vsebini. Letošnja posebnost
te mednarodne konference je bila tudi nota solidarnosti – in to ne
le v naslovu dogodka, ampak tudi v številnih izjavah visokih
gostov ter njihovih prispevkih, ki bodo namenjeni prizadetim v
avgustovskih poplavah. Vseh se je dotaknila ta vodna stihija,
mimo katere ne moremo niti mi, zato del tokratne publikacije
namenjamo pomenu mednarodne pomoči v tej katastrofi. 

Poleg BSF vam tokrat predstavljamo še en uspešno izveden
projekt, ki je Slovenijo vrisal na globalni diplomatski zemljevid. Gre
za dosego dogovora o novi večstranski mednarodni pogodbi, ki
je poimenovana po našem glavnem mestu, saj se je maja letos
zaključek pogajanj uspešno odvil v Ljubljani. V tej številki boste
našli tudi razmislek o vpetosti slovenske diplomacije v
multilateralizem, pa informacijo o gradu Jable, ki je v lasti MZEZ,
ter nekaj o športni aktivnosti naših diplomatov na Dunaju in še
kaj. 

Pa prijetno branje želim ter uspešno jesen!

“

“
September 2023

Veleposlanica Sabina Stadler Repnik, urednica

Predsednica 
Nataša Pirc Musar

(Iz nagovora na koncertu BSF)
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 SLOVENIJA OB LETOŠNJIH UNIČUJOČIH POPLAVAH NI OSTALA SAMA

Prek mehanizma EU na področju civilne zaščite
je pomoč ponudilo enajst držav: Avstrija,
Bolgarija, Bosna in Hercegovina, Češka,
Hrvaška, Italija, Francija, Nemčija, Slovaška,
Poljska in Švedska. Prek Nata (EADRCC) se je
odzvala Španija. Na bilateralni ravni so pomoč
ponudile Madžarska, Ukrajina, Slovaška in
Malteški viteški red ter pripadniki vojaških sil
(BiH, Hrvaška, Madžarska, Severna Makedonija,
Srbija in Črna gora ter Izrael). Pomoč so
ponudile tudi ZDA. 

Pomoč v težki gradbeni mehanizaciji s
pripadajočo opremo nudi osem držav: Avstrija,
BIH, Francija, Hrvaška, Nemčija, Slovaška,
Ukrajina, Italija. Pomoč v obliki mostov (skupaj
11) je ponudilo pet držav: Hrvaška, Nemčija,
Češka, Poljska, Italija. Pomoč s helikopterji so
zagotavljale Madžarska (1), Hrvaška (1), Nemčija
(2), Srbija (2), Španija (1) in Avstrija (2). 

Ujma, ki je letos avgusta prizadela Slovenijo, katastrofalne poplave in plazovi, ki so opustošili
ali močno poškodovali dve tretjini države, so tako posameznike kot državo postavile pred
izjemno težko preizkušnjo. Žal je prišlo tudi do izgube človeških življenj, uničenih je bilo še na
stotine domov, kmetijskih površin, gospodarskih poslopij in podjetij, na najbolj prizadetih
območjih pa tudi vsa najosnovnejša infrastruktura. Neposredna škoda po poplavah po
zadnjih ocenah vlade znaša okoli 4,7 milijarde evrov.

V prvih urah so za reševanje ljudi in živali skrbeli požrtvovalni slovenski gasilci, drugi
predstavniki civilne zaščite, vojaki in policisti, pozneje pa se je zelo hitro aktivirala dragocena
mednarodna pomoč. V času ujme je bilo v Sloveniji tudi več sto tujih turistov, ki so se tako
kot številni Slovenci znašli v deloma brezizhodnih situacijah. Naše ministrstvo je z izrednimi
razmerami in o priporočenem ravnanju redno seznanjalo tuja diplomatsko-konzularna
predstavništva v Sloveniji, ki so, kot je to običajno, v sodelovanju s slovensko Civilno zaščito
in lokalnimi oblastmi, nudila pomoč svojim državljanom. Zaradi ujme je bilo evakuiranih 770
tujih državljanov.

Slovenija je 6. avgusta 2023 zaprosila za mednarodno pomoč prek mehanizma EU na
področju civilne zaščite, prek Centra za usklajevanje nujnega odziva (Emergency Response
Coordination Center – ERCC) in zveze Nato, prek Evro-atlantskega centra za koordinacijo ob
nesrečah (Euro-Atlantic Disaster Response Coordination Center – EADRCC) v težki
mehanizaciji, helikopterjih in montažnih mostovih. 

AKTUALNO

Predsednica Evropske komisije von der Leyen na obisku v Sloveniji
Foto: Anže Malovrh, STA

Obisk hrvaškega zunanjega ministra Grlić Radmana
Foto: Anže Malovrh, STA
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Nemudoma so se na mednarodni ravni aktivirali Rdeči križ, številne nacionalne Karitas ter
druge človekoljubne organizacije. Naša diplomatsko-konzularna predstavništva so poročala
o izjemnem odzivu s finančno in materialno pomočjo Slovencev, živečih v zamejstvu in tujini,
prispevali so tudi drugi prijatelji Slovenije (posamezniki in podjetja) v tujini. 

V znamenju solidarnosti je potekal tudi 18. Blejski strateški forum (28. in 29. avgust), ki je
zaradi katastrofalne ujme tudi prilagodil svoj program. Vsi udeleženci so imeli možnost
darovanja sredstev za odpravljanje posledic poplav, dobrodelno sta bila obarvana tudi
osrednji koncert, ki ga je gostila predsednica države Nataša Pirc Musar, ter donatorska
večerja z gospodarstveniki na vabilo predsednika vlade dr. Roberta Goloba. »Forum je bil tudi
priložnost, da smo se vsem zahvalili za izraženo solidarnost, ki je resnično neizmerna in
neprecenljiva,« je ob koncu letošnjega BSF poudarila ministrica Fajon. 

Slovenija redno izkazuje solidarnost in nudi pomoč prijateljskim državam, ki jih prizadenejo
različne naravne katastrofe, še posebej v evropski soseščini, zato odziv ne preseneča, je pa
vseeno na mestu iskrena zahvala, da smo nujno potrebno mednarodno pomoč tokrat prejeli
tudi sami.
 

AKTUALNO

Izraze solidarnosti in podpore so
nemudoma izrazili številni tuji
visoki predstavniki, na terenu so
si razmere ogledali zunanji
minister Hrvaške Grlić Radman
(8. avgust), predsednica Evrop-
ske komisije Ursula von der Leyen
(9. avgust), ki jo je spremljal tudi
evropski komisar Janez Lenarčič,
ter predsednik Evropskega sveta
Charles Michel ob robu Blejskega
strateškega foruma (27. avgust).
Ministrica Tanja Fajon je 14.
avgusta obiskala mednarodne
enote, nameščene na letališču v
Slovenj Gradcu in Rečici ob
Savinji. 

Ministrica Fajon je obiskala mednarodne enote
Foto: Ministrstvo za zunanje in evropske zadeve

Obisk predsednika Evropskega sveta Michela 
Foto: Katja Kodba, STA



4

AKTUALNO
 SLOVENSKI OBRAZI POPOPLAVNE POMOČI

Po avgustovski vodni stihiji so bili v obnovo in pomoč prizadetemu prebivalstvu
vloženi izredni napori. Tokrat smo se pogovarjali s ključnimi posamezniki, ki s
svojim delom in svojo osebnostjo izžarevajo solidarnost, predanost in človeško
noto. 

»Po oceni, da določenih
kapacitet sploh nimamo oz. jih
nimamo dovolj, smo se zelo hitro
odločili za zaprosilo za med-
narodno pomoč. Najbolj kritične
so bile potrebe po montažnih
mostovih, ki jih Slovenija sicer
premore 16, a jih je veliko v
uporabi, in po težki mehanizaciji
različne tonaže (30 bagrov, 25
pajkov in odvozni tovornjaki) ter
težkih helikopterjih. Odziv iz tujine
je bil odličen! Pri tem se je
potrebno zavedati dejstva, da
tudi v tujini sistemi civilne zaščite
ne razpolagajo z neomejenimi
kapacitetami mehanizacije; zato
so morali tudi oni poseči po
izposoji, da so nam lahko
pomagali.

Zelo pomemben del pomoči so
predstavljali težki helikopterji, ki
sta nam jih zagotovili Nemčija in
Španija, vključno z ekipami (več
deset ljudi, od pilotov do
tehnične podpore). Dodatno so
nam bili na voljo tuji lahki
helikopterji z ekipami v stalni
pripravljenosti (ali v Sloveniji ali v
domačih državah – Hrvaška,
Avstrija, Madžarska). Tako nam je
uspelo vzposaviti učinkovit zračni
most med slovenjgraškim
letališčem in prizadetimi ob-
močji.

Slovenija je bila deležna
mednarodne pomoči po treh
kanalih: EU, NATO in bilateralno,
za kar smo partnerjem izredno
hvaležni. Dodatno moralno
podporo so pomenili številni
visoki obiski iz tujine in obiski
veleposlanikov. 

Zame to ni bila prva stihija
(upam, da morda zadnja v moji
karieri :)), a mednarodni odziv je
bil tokrat res enkraten in
neprecenljiv. Pozitivno smo bili
presenečeni in naredili smo vse,
kar smo lahko. Za analize bo čas
kasneje.« 

Srečko Šestan, poveljnik Civilne
zaščite Republike Slovenije

Srečko Šestan
Foto: Leon Vidic, Delo

Andrej Šter, vodja Klicnega
centra za obnovo po poplavah

2023 (sicer Ministrstvo za
zunanje in evropske zadeve) 

»V MZEZ sem zaposlen skoraj
četrt stoletja, večinoma v tesni
povezavi s konzularnim podro-
čjem dela, torej tam, kjer velja
geslo: pomagati, pomagati,
pomagati! S kolegi smo ob dvigu
strokovnih standardov dela
pozornost posvečali tudi primerni
komunikaciji z javnostjo, kar se je
izkazalo kot izjemna opora
kvaliteti in prepoznavnosti konzu-
larnega poslovanja. V času
epidemije Covid se je ta simbioza
z mediji in javnostjo izkazala kot
rešilna bilka, saj so bile do takrat
uporabljene metode sporočanja
in pridobivanja informacij komaj
še možne. 

Z lopato in samokolnico pač ne
morem tekmovati s trikrat
mlajšimi silaki, pri delu v takih
ekipah kot je 114 pa sem lahko
koristen. Po začetnih izkušnjah
dela v klicnem centru ugota-
vljam, da je bila odločitev prava.
In v pogovoru s kolegi tam
ugotavljam, da nisem edini.
Občutek, da sem nekomu
pomagal, namreč prežene tudi
najhujšo utrujenost. Dela pa ne
zmanjka, zato kar korajžno.« 

Andrej Šter
Vir foto: Obala Plus 

V Rečici ob Savinji, kjer je bazni
tabor za tuje enote še danes, se
spletajo neprecenljive vezi: jezik
ni problem, saj smo vsi
profesionalci in vemo, kaj
moramo storiti. In tega
socialnega in družabnega vidika
ne gre spregledati, saj pomeni
ogromno - tako za medsebojno
spodbudo kot prizadetim ljudem
- v vsaki katastrofi. 

Dobro delo je bilo prepoznano
tako v splošni javnosti kot pri
upravljalcih državnih sistemov,
nemara še najmanj v hierarhični
strukturi domačega resorja.
Verjetno je prav podobnost
razmer ob letošnjih ujmah s
tistimi ob Covidu privedla do
tega, da sem bil povabljen k delu
v klicnem centru 114. Nisem dolgo
razmišljal. Mnogo lažji je namreč
odgovor na vprašanje zakaj sem
se vključil v to delo kot bi bil na
tisto, zakaj se nisem odločil za to. 

Leon Behin, generalni
direktor Uprave RS za zaščito

in reševanje

Leon Behin 
Vir foto: STA

»Slovenija se je avgusta soočila s
katastrofalnimi poplavami, ki so
prizadele številna območja in
ogrozile življenja prebivalcev. V
takšnih trenutkih se pokaže moč
in solidarnost Evropske unije (EU),
ki je s svojim izjemno dobro
organiziranim sistemom civilne
zaščite stopila na pomoč. 
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AKTUALNO
To je naša dolžnost in le tako
bomo pomagali ljudem, ki jim je
ta pomoč namenjena.

Slovenija je ob odzivu na
avgustovske poplave aktivirala
mehanizma EU in NATO na
področju civilne zaščite. Odziv je
bil izjemen in hiter. Še enkrat več
se je pokazalo, kako pomembna
je tudi mednarodna pomoč in
pomoč prijateljskih držav. Med-
narodno sodelovanje res izboljša
svet. S svojo ekipo civilne zaščite
nam je pomagala tudi Ukrajina,
država v vojni, žrtev največjih
grozodejstev v sodobni zgod-
ovini. S tem je pokazala
neizmerno humanost in rado-
darnost. Vsi ti odzivi potrjujejo, da
s svojo zunanjo politiko in vedno
izkazano solidarnostjo uživamo
ugled. Cenijo nas, ker vedno
pomagamo drugim in tokrat so
nesebično pomagali nam. V
nadaljevanju, tj. fazi sanacije,
smo in bomo še naprej v stiku z
državami, ki so bile v podobnih
situacijah in imajo izkušnje in
strokovnjake s področja uprav-
ljanja z vodami. To zelo cenimo in
zadovoljen sem, da dobro so-
delujemo tudi z mrežo
diplomatsko-konzularnih pred-
stavništev.

Mednarodna pomoč bo imela
pomemben prispevek pri
vključevanju domačega in tujega
znanja, da bodo pripravljeni
ukrepi optimalni s stališča
nadaljnje krepitve odpornosti
Slovenije na poplave in druge
naravne nesreče. 

Boštjan Šefic, državni sekretar
za koordinacijo ukrepov in

aktivnosti za obnovo po
poplavah 2023

Boštjan Šefic
Foto: Maja Marko, Dnevnik

5. avgusta je Slovenija tudi
aktivirala sistem za hitro
kartiranje satelitskih posnetkov
poplavljenih območij, kar omo-
goča program Evropske komisije
Copernicus. Slednji omogoča
dostop do zbranih satelitskih ter
talnih meritev ob naravnih in
drugih nesrečah, ki so pomem-
bne za opazovanje zemeljskega
površja.

Hitra in učinkovita odzivnost
mednarodne skupnosti je znatno
olajšala delo slovenskih enot za
reševanje, s tem pa so se
zagotovili osnovni življenjski
pogoji in varnost prebivalcev. V
času nesreč se pokaže moč
enotnosti in solidarnosti, kar je
eden od temeljnih principov EU.
Slovenija in druge države, ki so se
odzvale na prošnjo za pomoč, so
dokaz, da lahko skupaj
premagamo tudi najtežje izzive
in stojimo bo strani drug
drugemu v časih stiske.« 

Ta sistem, znan kot mehanizem
Unije na področju civilne zaščite,
je ključen za hitro in učinkovito
odzivanje na nesreče in kata-
strofe.

Gre za mehanizem, ki upravlja
krize in nesreče. Sestavljen je iz
reševalnih enot in sil držav članic
EU, njegove glavne naloge pa so
preventivne dejavnosti, priprav-
ljenost in morebitno posredo-
vanje ob zaprosilu neke države.
Ključna prednost tega meha-
nizma je, da za pomoč lahko
zaprosijo tako države članice EU
kot druge.

Slovenijo je prizadela naravna
nesreča izjemnega in doslej težko
predstavljivega obsega. Najprej
sem pomislil na ljudi. Srhljivo je bilo
spremljati, kaj so nekateri doživljali.
Številnim voda ni odnesla samo
hiše in vsega premoženja, temveč
tudi zemljo. Znašli so se v položaju,
ko nimajo več ničesar. Njihovo
življenje je preprosto izbrisano. Ob
taki nesreči je kdorkoli, ki lahko
pomaga, dolžan to storiti.

Dolžni smo, da po svojih najboljših
močeh pomagamo. Prepričan sem,
da bomo le z vsem strokovnim
znanjem, ki ga premoremo kot
družba, z vsem vedenjem in
poznavanjem specifik posameznih
prizadetih območij ter vsemi silami,
usmerjenimi v pomoč prizadetim,
našli najboljše rešitve. To je naše
skupno poslanstvo. S svojimi
sodelavkami in sodelavci bomo
naredil vse, kar je v naši moči, da
pri obnovi in razvoju Slovenije
delujemo skupaj. 

Predsednica Pirc Musar v Kamniku
Vir foto: Kamnik info
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Slovenija je v Ljubljani med 15. in 26. majem 2023 prvič v zgodovini gostila diplomatsko
konferenco, namenjeno pogajanjem o kakšni večstranski mednarodni pogodbi –
diplomatsko konferenco MLA. Na njej je bila sprejeta Ljubljansko-haaška konvencija. Gre za
prvo večstransko mednarodno pogodbo, poimenovano po našem glavnem mestu. 

Sprejetje Ljubljansko-haaške konvencije je rezultat več kot desetletnega sodelovanja v
okviru pobude MLA. Gre za mednarodni projekt, ki so ga je sprva vodile Belgija, Nizozemska in
Slovenija, ki so se mu pridružile še Argentina, Mongolija in Senegal. Nastal je iz spoznanja o
pravni praznini v mednarodnem kazenskem pravu glede pregona najhujših mednarodnih
kaznivih dejanj, kot so genocid, hudodelstva zoper človečnost in vojna hudodelstva.
Nekatere obstoječe večstranske pogodbe vsebujejo sodobne določbe o medsebojni pravni
pomoči in izročitvi, na primer Konvencija ZN proti mednarodnemu organiziranemu kriminalu
in Konvencija ZN proti korupciji. Pobuda MLA se zavzema za zagotovitev podobnih
mehanizmov meddržavnega sodelovanja za preiskovanje in pregon najhujših mednarodnih
hudodelstev. V odsotnosti teh mehanizmov se morajo države vsakič posebej dogovoriti
glede načina sodelovanja, kar je zelo kompleksno in zamudno, tak postopek pa lahko traja
več let. 

Pregon mednarodnih hudodelstev je sicer izjemno zahteven sodni postopek, v katerem mora
skoraj vedno sodelovati več držav. Običajno so hudodelstva storjena v eni državi, storilci in
žrtve so v različnih državah, pregon pa se izvaja v tretji državi. Zato morajo imeti države
ustrezno pravno podlago za izmenjavo dokazov, zaslišanje in zaščito prič, napotitev
preiskovalnih skupin v drugo državo ali izročitev osumljencev. Ljubljansko-haaška konvencija
z natančno določenimi postopki mednarodne pravne pomoči in izročitev je pravna podlaga,
ki bo prvič v zgodovini državam omogočila veliko hitrejše neposredno medsebojno
sodelovanje pri pregonu najhujših mednarodnih hudodelstev.

Organizacija diplomatske konference je bila izredno zahtevna naloga, saj je na njej sodelovalo
68 držav; 53 v vlogi podpornic nove pogodbe in 15 v vlogi opazovalk. Skupno je diplomatska
konferenca gostila 300 strokovnjakov s področja mednarodnega kazenskega prava. Od sicer
80 držav podpornic pobude MLA nekatere, večinoma majhne oddaljene države, niso imele
možnosti za udeležbo na konferenci, najverjetneje pa bodo pozneje postale pogodbenice
konvencije. Konference so se udeležili tudi predstavniki sedmih mednarodnih organizacij in 11
nevladnih organizacij. Prisotnost civilne družbe, ki se na terenu sooča z žrtvami mednarodnih
hudodelstev, je izredno pomembna, da uravnovesi različne interese držav.

 

AKTUALNO
DIPLOMATSKA KONFERENCA ZA SPREJETJE LJUBLJANSKO-
HAAŠKE KONVENCIJE, Ljubljana, 15. – 26. maj 2023

Za to je ob podpori sodelavca
Protokola Republike Slovenije
skrbel Sektor za mednarodno
pravo Ministrstva za zunanje in
evropske zadeve, ki ima izkušnje z
mednarodnimi pogajanji v okviru
mednarodnih organizacij. Usluž-
benci sektorja so sestavljali se-
kretariat konference, ki ga je
skupaj z glavno pravno sve-
tovalko vodil generalni sekretar
konference dr. Marko Rakovec.
Uslužbenci Sektorja za medna-
rodno pravo so skupaj s
predstavniki Ministrstva za pra-
vosodje sestavljali tudi poga-
jalsko delegacijo Slovenije in
vsebinsko prispevali k sprejetju
končnega besedila konvencije. 

Zasedanje diplomatske konference
Foto: Ministrstvo za zunanje in evropske zadeve

Z organizacijskega vidika je bilo tako treba najeti ustrezne prostore ter razmisliti o vrstnem redu
udeležencev in vzpostavitvi sekretariata. Poskrbeti je bilo treba za varnost ter prostore za
formalna in neformalna pogajanja in seveda za delegate, da so se lahko kar najbolj
osredotočili na pogajanja – predvsem je šlo za pravočasno prejemanje predlogov besedil in
možnost posredovanja svojih predlogov drugim udeležencem. 
 



Slovenijo smo z odlično organizacijo diplomatske konference, s katero smo pomembno
pripomogli tudi k njenemu uspešnemu zaključku – sprejetju Ljubljansko-haaške konvencije
– postavili na zemljevid držav, ki so prispevale k vzpostavljanju globalnega
mednarodnopravnega okvira za preganjanje mednarodnih hudodelstev.

Države so prvi dan izvolile predsedujočo in podpredsednike konference. Konferenci je
predsedovala nekdanja argentinska sodnica na Mednarodnem kazenskem sodišču Silvia
Fernández de Gurmendi. Države so na konferenci izvolile tudi člane Odbora za pravni
pregled besedila in člane Odbora za poverilnice, ki so preverili, ali so delegati predložili
ustrezno pooblastilo svoje države za pogajanja in sprejetje konvencije. Da bi lažje dosegli
soglasje držav o posameznih členih konvencije, so pogajanja potekala v plenumu in v treh
delovnih skupinah za posamezna vsebinska področja konvencije. Vsi trije koordinatorji
delovnih skupin so opravili odlično delo, saj jim je v izjemno kratkem času uspelo najti
soglasje glede kompleksnih določb obveznosti držav v postopkih mednarodnega
pravosodnega sodelovanja.

Poseben izziv je predstavljalo tudi dejstvo, da so pogajanja potekala v kar treh jezikih – v
angleščini, francoščini in španščini – kar je pomenilo vsakodnevno simultano tolmačenje v
vse tri jezike. Konferenčni prevajalci so v koordinaciji s Prevajalskim oddelkom
Diplomatskega protokola besedila s pogajanj sproti prevajali v omenjene tri jezike.
Delegacije so včasih predloge pripravile in posredovale pozno zvečer, prevesti pa jih je bilo
treba do naslednjega dne zgodaj zjutraj, da so se lahko pogajanja nemoteno nadaljevala.
Ljubljansko-haaška konvencija je bila na koncu sprejeta v vseh treh jezikovnih različicah, kar
je pomemben uspeh, saj je bil prevod pripravljen še dovolj zgodaj, da so ga lahko delegacije
preverile in nato tudi sprejele.
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AKTUALNO

Predsedstvo diplomatske konference 
Foto: Ministrstvo za zunanje in evropske zadeve

Pogajanja so ves čas potekala po
načrtih, tako da nikjer ni prihajalo do
večjih zastojev. Konvencija v nekaterih
določbah predstavlja progresivni razvoj
mednarodnega prava, zato so jo
številne mednarodne nevladne organi-
zacije, kot so Amnesty International,
Asia Justice Coalition, Redress, označile
za zgodovinski dosežek in nov mejnik pri
vzpostavljanju mednarodnega sistema
v boju proti nekaznovanosti za med-
narodna hudodelstva.

Uspešnim pogajanjem in sprejetju
besedila Ljubljansko-haaške konvencije
sedaj sledi slovesni podpis, ki bo 14. in
15. februarja prihodnje leto v Haagu.

Nadaljevali bomo aktivnosti in
poskušali pridobiti čim večje
število držav pogodbenic te
pomembne konvencije za
pregon mednarodnih hudodel-
stev. Nedavno smo Ljubljan-
sko-haaško konvencijo pred-
stavili udeležencem 18.
Blejskega strateškega foruma,
konec septembra sledi pred-
stavitev v Svetu Evrope in
konec oktobra v tednu med-
narodnega prava v OZN, v New
Yorku.

Ministrici Fajon in Švarc Pipan ob koncu konference
Foto: Ministrstvo za zunanje in evropske zadeve
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MULTILATERALIZEM, VPISAN V SLOVENSKI DIPLOMATSKI GEN

Komaj nepolnih šest let po priznanju – od prvega januarja 1998 dalje za dveletno obdobje –
je Slovenija že delovala kot nestalna članica Varnostnega sveta Združenih narodov (VS
OZN). V članstvo je bila v prvem krogu glasovanja izvoljena na 52. rednem zasedanju
generalne skupščine jeseni leta 1997, v času mandata pa je predsedovala varnostnemu
svetu avgusta 1998 in oktobra 1999. Obenem je potekalo intenzivno delovanje za včlanitev v
Nato in EU, kar je bilo doseženo spomladi 2004. Oba projekta sta konkretno zaznamovala
predhodno desetletje slovenskih zunanjepolitičnih aktivnosti. 

V letu 2005 je Slovenija predsedovala OVSE, največji regionalni varnostni strukturi
(kandidatura je bila najavljena na vrhunskem srečanju decembra 1999 v Istanbulu,
potrjena pa štiri leta pozneje na ministrskem srečanju v Portu). Skoraj istočasno, v obdobju
od maja 2005 do maja 2006, je predsedovala mreži za človekovo varnost (MČV),
neformalnemu združenju skupine držav, ki promovira izbrane teme na področju mehke
varnosti. V času od jeseni 2006 do poletja 2007 je Slovenija predsedovala Odboru
guvernerjev Mednarodne agencije za jedrsko energijo (IAEA), specifični mednarodni
organizaciji, ki izstopa med ključnimi multilateralnimi mehanizmi za zagotavljanje globalne
varnosti. 

Januarja 2023 je minilo enaintrideset let od mednarodnega priznanja Republike Slovenije.
Nova država se je s pridobljenim priznanjem januarja 1992 pravno vrisala na svetovni
politični zemljevid kot sprejet subjekt mednarodnih odnosov in politike. Sprejetje v članstvo v
Organizacijo združenih narodov 22. maja 1992 je to praktično in simbolno zaokrožilo. Pred
sedežem svetovne organizacije v New Yorku je s tistim dnem zavihrala slovenska zastava
kot 176. zastava države članice, obenem pa je ta datum postal praznik – dan slovenske
diplomacije. S tem je bil sklenjen proces osamosvajanja in uveljavitve v mednarodni
skupnosti. Obdobje dotedanje negotovosti se je izteklo in tudi tako je bila potrjena pravilnost
ter smiselnost proglasitve samostojnosti in neodvisnosti iz junija 1991. 

RAZMIŠLJAMO

S koncem vojne v BiH in podpisom Daytonskega mirovnega sporazuma se je začelo aktivno
slovensko delovanje v mednarodnih operacijah in procesih – jeseni leta 1995 je Slovenija
začela sodelovati v silah IFOR (BiH), dve leti pozneje se je vključila v mednarodno operacijo
Alba (stabiliziranje razmer v Albaniji), vmes so potekale institucionalizirane oblike
sodelovanja z EU in z zvezo Nato.

V obdobju 1998–2009 se je Slovenija dobro desetletje intenzivno ukvarjala s serijo velikih
multilateralnih projektov, kar je odločilno zaznamovalo njeno dosedanje zunanjepolitično in
diplomatsko delovanje. Gre za vrsto velikih dogodkov in procesov, kjer si je Slovenija
nabirala izkušnje iz delovanja v mednarodni politiki in vodila posamezne projekte ter se
uveljavljala v mednarodni skupnosti.

Razmišlja: veleposlanik Milan Jazbec

V prvi polovici leta 2008 je sledilo predsedovanje Svetu EU (Evropski svet je sprejel sklep o
novem zaporedju predsedovanj decembra 2004, po katerem je bila Slovenija prva nova
članica, ki je predsedovala svetu EU). V tem času so bila med drugim izvedena srečanja na
vrhu EU z ZDA, RF in državami Latinske Amerike ter Karibov. V času od maja do novembra
2009 je Slovenija predsedovala Odboru ministrov Sveta Evrope. Ob upoštevanju aktivnega
delovanja v različnih regionalnih pobudah je Slovenija v dobrem desetletju imela vidno
vlogo v pomembnih mednarodnih povezavah in strukturah.

Sledi skoraj desetletje, ko Slovenija ni bila opazno aktivna v globalni multilaterali (druga
kandidatura za nestalno članstvo v VS OZN leta 2011 je bila neuspešna, izvoljen je bil
Azerbajdžan). Razlogov za to je več in bi jih kazalo tudi podrobneje raziskati. Tako šele leto
2018 pomeni povratek v prve vrste multilateralne diplomacije: tega leta je Slovenija namreč
predsedovala Svetu za človekove pravice (SČP), ki deluje v okviru sistema Združenih
narodov (obenem je konec istega leta tudi zaključila šesto leto svojega članstva v tem
organu). Tri leta pozneje, na dvestoto obletnico Ljubljanskega kongresa, je Slovenija v drugi
polovici leta 2021 drugič predsedovala Svetu EU (stalni vrstni red).



Projekt/ proces Leto

1 nestalno članstvo v VS OZN 1998–1999 

2 članstvo v Natu 2004

3 članstvo v EU 2004

4 predsedovanje v OVSE 2005

5 predsedovanje v MČV 2005–2006 (maj–maj) 

6 predsedovanje Odboru guvernerjev IAEA 2006–2007 (jesen–jesen)

7 prvo predsedovanje Svetu EU 2008 (prva polovica leta)

8 predsedovanje Odboru ministrov SE 2009 (maj–november)

9 članstvo v OECD 2010

10 predsedovanje Svetu za človekove pravice 2018

11 drugo predsedovanje Svetu EU 2021 (druga polovica leta)

12 članstvo v ECOSOC 2023–2025

13 nestalno članstvo v VS OZN 2024–2025 
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Po desetletju zatišja tako zdaj spet sledi ambiciozna serija večje in vidnejše prisotnosti in
aktivnosti v OZN. Letošnja izvolitev v drugo nestalno članstvo VS OZN za obdobje 2024–2025
(Generalna skupščina je izvolitev podprla z rekordno dvotretjinsko večino) ob hkratnem
članstvu v Ekonomsko-socialnem svetu OZN (ECOSOC) v obdobju 2023–2025 je tako
ponovno utrdilo slovensko multilateralno blagovno znamko. In, nenazadnje, napovedan je
že interes za ponovno članstvo v SČP za obdobje 2026–2028. 

Kronološki pregled navedenega predstavljamo v preglednici.

RAZMIŠLJAMO

Predstavljeno pomeni unikatno serijo vrhunskih multilateralnih projektov, ki so zaznamovali
večji del obdobja delovanja slovenske države in njene diplomacije. Gre za vrhunski
angažma Slovenije v multilaterali, ki je opredelil globaliziranost slovenske diplomacije.
Slovenija je tako soustvarjala teme globalnega in univerzalnega pomena. To je izstopajoča
serija v obdobju po koncu hladne vojne, pa tudi sicer ni veliko držav, ki bi imele za sabo tako
nadpovprečno diplomatsko serijo. 

Nedavna prepričljiva izvolitev Slovenije za nestalno članico VS OZN za obdobje 2024–2025
je pomemben strateški mejnik. Slovenija – in s tem njena diplomacija – vstopa v četrto
desetletje svojega delovanja z velikim moralnim kapitalom in izkazano politično
odgovornostjo. V ospredju pozornosti nestalnega članstva bodo človekove pravice,
mednarodno razvojno sodelovanje in humanitarna pomoč, vodna diplomacija, boj proti
podnebnim spremembam ter preprečevanje konfliktov. Slovenija ima tako v središču svoje
diplomatske dejavnosti teme, ki so aktualne, pereče in ključnega pomena zlasti za male
države, ki predstavljajo več kot polovico članstva OZN. Nestalno članstvo bo hkrati tudi
pomembna priložnost za okrepitev profesionalizma v slovenski diplomaciji in za vzgojo
novih generacij diplomatov s poglobljenim poznavanjem multilateralne diplomacije.

Sklenemo lahko, da multilateralni vidik ostaja slovenska diplomatska prednost, če ne celo
osrednje področje delovanja. Rdeča nit so izbrane teme s področja mehke varnosti, morda
še najbolj pri povezovanju in medsebojnih sinergijah. V tem vidimo ključno spoznanje in
osrednji napotek za prihodnje globalizirano delovanje slovenske diplomacije. Na tem
vsebinskem izhodišču so nastali in se uveljavili Mednarodni sklad za razminiranje (ITF),
Center odličnosti v financah (CEF), Center za evropsko prihodnost (CEP) in Blejski strateški
forum (BSF). Vsi predstavljajo odraz slovenske diplomatske mehke moči in njene specifične
teže. 
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SOLIDARNOST ZA GLOBALNO VARNOST, 18. BLEJSKI STRATEŠKI FORUM,
28. in 29. avgust 2023

Predstavniki politike, gospodarstva in civilne družbe so
28. in 29. avgusta 2023 na 18. mednarodni konferenci
Blejski strateški forum (BSF) izmenjevali ideje in
odgovarjali na najbolj pereča vprašanja sodobne
družbe. 

BLEJSKI STRATEŠKI FORUM

Bolj kot vsa leta prej smo letos dokazali, da se forum spreminja iz regionalne konference v
globalno platformo, v mislišče za zunanjo politiko in mednarodne odnose ter se posveča
temam, ki presegajo Zahodni Balkan.To ni pomembno le zaradi razvoja foruma, ampak letos
predvsem v luči slovenskega članstva v Varnostnem svetu OZN v letih 2024–2025.  K rasti
foruma močno pripomorejo partnerstva, ki jih BSF krepi s ključnimi mislišči z vsega sveta.
Letos smo sodelovali z nemškimi mislišči Global Diplomacy Lab, BMW Foundation in
Friedrich-Ebert Stiftung, brazilskim CEBRI, kitajskim CCG, indijskim ORF in švicarskim
misliščem Interpeace. Partnerstva na BSF prinesejo sveže poglede, ideje in nove ljudi – letos
smo tako na Bledu gostili obiskovalce iz petih celin.

Avtorji prispevka: ekipa BSF

Letošnji Blejski strateški forum, ki je potekal pod naslovom Solidarnost za globalno varnost
(ang. Solidarity for global secutity), je na Bledu združil skoraj 3000 ljudi, med njimi 188
govorcev ter okoli 100 predstavnikov domačih in tujih medijev. Vodilne teme letošnjih
razprav so bile solidarnost, trajnost in varnost (v ang. trije S-ji: solidarity, sustainability in
security), trije principi, ki so ključ do odgovorov na zahtevna vprašanja današnjega časa. Na
ta vprašanja so govorci odgovarjali na 32 panelih, ki so vsebinsko sledili štirim stebrom BSF;
tj. globalna Evropa, nove tehnologije, trajnostne družbe in svetovna skupnost. 

Vsebine v okviru programa so bile osredotočene na pomen solidarnosti pri zagotavljanju
varnosti v razdrobljenem svetu, ki ga pestijo krize. Te so postale del vsakdana, saj so prisotne
v številnih državah po vsem svetu, prizadenejo pa lahko kogarkoli. Hkrati krize krepijo pomen
in nujnost solidarnosti kot oblike sodelovanja, ki v ospredje postavlja skupno dobro.
Razprave na letošnjem Blejskem strateškem forumu so bile usmerjene v iskanje konsenza o
tem, kako lahko kot globalna skupnost na temeljih solidarnosti gradimo trajnosten, odporen
in socialno pravičen svet. Paneli so obravnavali trenutno negotovost in pomanjkanje
varnosti v mednarodni geostrateški skupnosti. Kako v času, ko se krize nizajo ena za drugo,
zagotoviti varnost? Kako zagotoviti varen dostop do hrane in energije, ne le v Evropi, temveč
po vsem svetu, zlasti v regijah v razvoju in v najmanj razvitih regijah? Kako pri tem
ohranjamo vrednote, kot so človekove pravice in temeljne svoboščine?

Panel voditeljev
Foto: Daniel Novakovič, STA 



V začetku avgusta so Slovenijo prizadele uničujoče poplave, ki so marsikje povzročile
velikansko škodo. Zaradi poplav smo Blejski strateški forum prilagodili razmeram in izrazili
solidarnost s tistimi, ki so zaradi ujme utrpeli različne posledice in škodo. Tako smo izpustili
družabne aktivnosti, otvoritev, razprave in koncert pa vsebinsko prilagodili ter s tem opozorili
na posledice podnebnih sprememb in poudarili solidarnost. Med forumom so prav tako
potekale aktivnosti za zbiranje sredstev za odpravljanje posledic poplav.

Med vsebinske in sploh bolj odmevne poudarke letošnjega foruma spada uvodni nagovor
predsednika Evropskega sveta Charlesa Michela, ki je s t. i. Blejsko zavezo napovedal, da
mora biti Evropska unija do leta 2030 pripravljena na širitev in sprejem držav kandidatk.
Predsednik Evropskega sveta se je v nagovoru dotaknil tudi vojne v Ukrajini in požarov v Grčiji
ter poudaril, da je solidarnost tista, ki krepi Evropsko unijo. Tudi ministrica Tanja Fajon je
izrazila zadovoljstvo ob napovedi o širitvi Evropske unije in se strinjala, da je čas za korak
naprej pri pridružitvi držav Zahodnega Balkana. 

Ministrica se je v nagovoru ozrla proti prihodnosti in poudarila, da je čas za skupno odzivanje
na globalne izzive zdaj, saj lahko samo tako prihodnjim generacijam omogočimo življenje v
svetu, ki ne bo zaznamovan z naravnimi nesrečami in oboroženimi konflikti. Poleg tega je
posebno pozornost namenila še populizmu in poudarila pomen multilateralizma, tudi v
kontekstu članstva Slovenije v Varnostnem svetu OZN. Po njenih besedah – kljub nekaterim
pomanjkljivostim obstoječega sistema – alternative ni. Zato se bo Slovenija trudila, da
pripomore k oblikovanju močne mednarodne koalicije, ki bo podpirala mednarodne
organizacije in institucije. 
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BLEJSKI STRATEŠKI FORUM

Nedavne poplave in solidarnost, ki jo je mednarodna skupnost izkazala Sloveniji v zadnjem
mesecu so bile osrednja tema nagovora predsednika vlade Roberta Goloba. Ta se je zahvalil
za vso mednarodno pomoč in poudaril še, da je mednarodno sodelovanje tisto, ki dela svet
boljši. Spomnil je, da bodo za obnovo prizadetih območij v državi potrebni modrost, pogum in
vztrajnost, a da skupaj lahko zgradimo boljši svet, ki temelji na solidarnosti. Z mislijo na
nedavne naravne katastrofe je predsednik vlade v nagovoru poudaril nujnost soočanja s
posledicami podnebnih sprememb ter dodal, da morajo biti podnebne spremembe pri vrhu
prednostnih nalog slovenskega članstva v Varnostnem svetu OZN. Kot drugo prednostno
nalogo je izpostavil prizadevanja za mir v Ukrajini, ob tem pa izrazil prepričanje, da se vojna
lahko konča zgolj za mizo v Združenih narodih. Ob koncu je izrazil podporo Slovenije državam
Zahodnega Balkana, ki si znotraj procesa širitve EU prizadevajo za izvajanje reform. 

Največje število udeležencev doslej
Foto: Marko Arandjelović 

Forum je v osemnajstih letih iz dvodnevnega dogodka zrastel v globalno platformo za
oblikovanje idej in izmenjavo stališč o sodobni družbi in njeni prihodnosti. Kot platforma
vključenosti, enakosti in raznolikosti si prizadeva povezati različne deležnike – mislišča,
strokovnjake, odločevalce, akademike, poslovneže in mlade – ter z dogodki, razpravami,
projekti, analizami in objavami širiti njihova stališča. Mednarodna konferenca Blejski strateški
forum, vodilna mednarodna konferenca v srednji in jugovzhodni Evropi, ostaja osrednji
dogodek platforme. Konferenca je prav tako edinstvena priložnost za tematske sestanke ter
mreženje z regionalnimi in globalnimi deležniki.

Simbolično smo k ozaveščanju o
prilagajanju na podnebne spre-
membe pripomogli tudi pri
organizaciji letošnjega Blejskega
strateškega foruma, saj smo
uvedli trajnostne ukrepe. Tako je
bil prvič organiziran brezplačen
železniški prevoz za udeležence,
postrežena hrana pa je bila bolj
trajnostna z več jedmi rastlin-
skega izvora.
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Poleg predsednika Evropskega sveta Charlesa Michela so se BSF 2023 udeležili voditelji držav
Zahodnega Balkana: Dritan Abazović, Ana Brnabić, Nikolai Denkov, Dimitar Kovačevski, Borjana
Krišto, Albin Kurti, Andrej Plenković in Edi Rama. Ministrica Tanja Fajon je gostila štirinajst
zunanjih ministrov, med njimi kanadsko ministrico Mélanie Joly, korejskega ministra Parka Jina
in švicarskega kolega Ignazia Cassisa. Ob tem je predsednica Nataša Pirc Musar gostila še
grško predsednico Katerino Sakellaropoulou in moldavsko predsednico Maio Sandu, ki je bila
letos prejemnica nagrade BSF Distinguished Partner Award. Nagrado ji je predsednica Pirc
Musar podelila na večernem koncertu, ki je bil prav tako novost letošnjega BSF. Koncert je
predsednica Nataša Pirc Musar tudi odprla, v nagovoru pa poudarila, da sta medsebojno
povezovanje in solidarnost prihodnost Slovenije. Predsednica je umetniške dosežke povezala s
svetovno realnostjo in opozorila, da se moramo kot družba posvečati medsebojnim odnosom,
hkrati pa se izogibati populizmom in dezinformacijam. 

Predsedniški panel
Foto: Nebojša Tejić, STA

BLEJSKI STRATEŠKI FORUM

Pred začetkom BSF 2023 je v Ljubljani potekal že 12. Blejski strateški forum za mlade, in sicer pod
naslovom Ublažitev našega učinka metulja (ang. Mitigating our Butterfly Effect). Na njem je 42
mladih diplomatov, predstavnikov civilne družbe, nevladnikov in novinarjev iz 25 držav govorilo
o okoljevarstvenih izzivih, varnostnih vprašanjih, prihodnosti umetne inteligence in mobilnosti
ter vprašanju poklice prihodnosti. Mladi so pokazali velik potencial in željo po aktivnostih, ki
bodo vodile k pozitivnim spremembam v svetu. 

Z rekordnim številom domačih in tujih gostov smo tudi letos z zadovoljstvom prisluhnili
zaključnemu nagovoru ministrice Tanje Fajon, ki se je zahvalila vsem sodelavcem in
organizatorjem, Ministrstvu za zunanje in evropske zadeve ter Centru za evropsko prihodnost,
ter zaželela vso srečo pri pripravi Blejskega strateškega foruma v letu 2024.
 

Samo tako bomo po njenih
besedah lahko živeli v svetu,
kjer bo mir postal stalnica.
Ob koncu nagovora je
predsednica poudarila moč
umetnosti, ki pogosto pres-
eže zmožnosti diplomacije,
gospodarstva in trde moči. V
nadaljevanju je koncert obi-
skovalce popeljal v pretek-
lost vse do začetkov Blej-
skega strateškega foruma,
nato pa prek poudarkov
prejšnjih srečanj v okviru BSF
predstavil najpomembnejše
teme, ki jih je forum do
danes postavil v ospredje.

Ministrica Fajon z ekipo, ki je pripravila BSF
Foto: Marko Arandjelović
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Grad Jable (med Trzinom in Mengšem – pod Dobenim) ima idealne značilnosti, po kakršnih so
graditelji v zgodovini hrepeneli: skala in pod skalo vodni izvir. Ugodna strateška lega je sploh
značilna za obrambni tip srednjeveškega gradu. Zato je bilo prvo ime tega gradu »Imam potok!«
– »Hab' Bach!« Habach, med ljudstvom Ablah, kasneje Jablje ali Jable. Ta neusahljivi izvir pod
gradom Jable je vedno dajal pitno vodo in polnil bližnji ribnik. 

Temelji gradu (prva do sedaj znana pisna omemba) so iz leta 1268 in pod imenom Habach
(Ablah) je med gradovi pod štev. 86 označen tudi pozneje, leta 1679 v slavni upodobitvi v
Valvasorjevi prestižni knjigi »Topographia Ducatus Carnioliae modernae« (Topografija sodobne
Vojvodine Kranjske), Bogenšperk na Kranjskem, 1679 – album bakrorezov. 

Pripomnimo, da je historiograf Valvasor zaradi obsežnosti Slavo Vojvodine Kranjske tiskal v
Nürnbergu (pri Endterju), medtem ko je svoj navedeni tiskarski biser, album Topographia, tiskal v
svoji tiskarni na Bogenšperku, potem ko je 1678 ustanovil lastno grafično podjetje, prvo te vrste
na Slovenskem.

Njegova zasnova temelji na renesančnem stavbnem izročilu; pravokotno dvorišče zapirajo štiri
grajska krila z značilnimi arkadnimi hodniki v pritličju in v nadstropju. Grajske prostore,
reprezentančno knjižnico in sobe v jugozahodnem delu gradu so krasile in še krasijo freske, ki jih
je 1745 naslikal Franc Jelovšek[2]. Tudi velika obednica v grajskem stolpu, ki sodi med najlepše
baročne notranjščine naših gradov, je bila 1754 (letnica ohranjena na freski) prenovljena[3].

Kopija bakroreza Habach/Ablach; posnetek enega od izvirnikov
(iz avtorjeve zasebne zbirke), tiskanih na Bogenšperku 1679

BILO JE ...

Današnja podoba gradu je
začela nastajati okoli leta 1530.
Zgradil ga je Andrej Lamberg in
služil je kot eden lamberških
fevdalnih sedežev. Pozneje je
prešel v posest grofov Raspov, v
XVII. stol. so ga z ženitvijo dobili
baroni Mosconi, od konca XVIII.
stol. dalje so bili lastniki
Lichtenbergi. Nazadnje so
gospodovali do 1942 Janežiči (ko
je brez krvnih potomcev umrla
baronesa Marija Hipolita[1]).

Grad in območje gradu je po Odloku vlade RS z dne 9. 9. 1999 kulturni spomenik državnega[4]
pomena in je bil nazadnje obnovljen v letih 2000–2004. Je v lasti Republike Slovenije, v njem ima
med drugimi prostore Služba za strateške študije in analize Ministrstva za zunanje in evropske
zadeve, kjer nastaja tudi Diplomatski zvezek. 

[1] http://rfondablog.blogspot.com/2014/03/plemeniti-in-neplemeniti-janezici.html.
[2]Glej dr. Stane Mikuž, Slogovni razvoj umetnosti Franca Ilovška (1700–1764), Dom in svet, XX–XXI, 1942, Ljubljana, stran
275: Z naslednjim letom 1745 so datirane freske in slikarije v gradu Habah pri Trzinu. To je drugo večje profano delo po
freskah v gradu Zalog pri Moravčah. /…/ v Habahu je vprašanje okrasitve povzelo povsem naturalistično smer/…/ Sploh
pomeni celoten koncept habaške dekoracije odločno zmago snovnega interesa, kar je značilno za naturalistično smer
todobne Ilovškove umetnosti.
[3] Gradovi na domžalskem in moravškem območju, Mirina Zupančič in Majda Žontar, Zavod SR Slovenije za spomeniško
varstvo v Ljubljani, Ljubljana, 1979.
[4] http://pisrs.si/Pis.web/pregledPredpisa?id=ODLO259.

Pripravil: v. Jožef Ciraj 

Jable



Slikovito poročilo Veleposlaništva RS na Dunaju o nogometnem diplomatskem
turnirju, na katerem je Slovenija med 32 ekipami zasedla odlično peto mesto

V športnem centru v bližini UN City na Dunaju je maja letos precej aktivno diplomatsko športno
društvo avstrijskega zunanjega ministrstva organiziralo diplomatski nogometni turnir. Pravila
sodelovanja so velevala, da mora biti ekipa sestavljena iz osebja diplomatskih predstavništev
in njihovih družinskih članov. Ekipe so praviloma predstavljale eno državo, lahko pa so bile
mešane. Igralo se je po sistemu »5 + vratar«. Organizator je posebej spodbujal udeležbo
nogometašic, med pogoji za igro je bilo pravilo, da je na igrišču morala biti več čas vsaj ena
ženska. 

Odziv na vabilo organizatorja je bil izjemen, kar potrjuje željo po skupnem športnem
udejstvovanju in sproščenem mreženju tudi v diplomatskem zboru, še posebej v času po
pandemiji. Na turnir se je prijavilo kar 32 ekip, med njimi tudi Slovenija – mešana reprezentanca
obeh naših predstavništev na Dunaju – sestavljena iz štirih igralk in desetih igralcev.
Predstavniki ekip smo se najprej udeležili žreba skupin, ki je bil organiziran skrajno resno in
profesionalno in ga je vodil šef protokola avstrijskega ministrstva. Žreb je Slovenijo uvrstil v
skupino B, kjer so igrale še Francija, Velika Britanija ter mešana ekipa Angole, Bangladeša,
Nepala in Šri Lanke. 

Po imenih zahtevna skupina je botrovala temu, da smo bili pred prvo tekmo slovenski
nogometaši dokaj zadržani in previdni pri napovedih rezultatov. A ko smo Francijo premagali z
2 : 0, smo pridobili samozavest. Z enakim rezultatom smo končali tudi tekmo z afriško-azijsko
ekipo. Za prvo mesto v skupini smo s 4 : 2 premagali še Veliko Britanijo. 

Naši navijači so bili odlični in med najglasnejšimi na turnirju. Veleposlanica in veleposlanik,
osebje obeh predstavništev ter nekatere Slovenke in Slovenci, ki živijo na Dunaju, so navijali z
zastavami in drugimi rekviziti. Ob njihovi bučni podpori smo v trdi tekmi osmine finala z 2 : 0
premagali Srednjo Azijo. Sledil je četrtfinale in tekma proti favorizirani Alžiriji. Z veliko borbenosti
nam je dolgo uspelo ohranjati rezultat 0 : 0, imeli smo tudi nekaj lepih priložnosti, a v končnici so
Alžirci premoč okronali z dvema goloma. 

Ponosni smo, da smo uspešno zastopali barve Slovenije na dunajskem turnirju. Z izjemo ekipe
Mednarodnega diplomatskega združenja, ki je v celoti nastopila z igralkami, smo imeli na
igrišču največ žensk med vsemi ekipami na turnirju. Igrali smo pošteno, pred tekmami smo
nasprotnike obdarili s slovensko čokolado, odlikoval nas je ekipni duh, skrbeli smo, da je na
vsaki tekmi rotiralo vseh 14 igralk in igralcev.

Državni sekretar na avstrijskem MZEZ Launsky-Tieffenthal nam je na zaključni prireditvi podelil
medaljo za 5. mesto. Ob pogledu nanjo se še vedno z veseljem spominjamo nedelje, ko smo
skoraj vsi člani in članice VDU in MDU odlično zastopali Slovenijo na Dunaju in se pri tem imeli
lepo. Avstrijsko diplomatsko športno društvo nas je ob koncu izzvalo in predlagalo prijateljsko
tekmo med slovenskimi in avstrijskim zunanjim ministrstvom. Izziv prenašamo kolegicam in
kolegom v Ljubljani.   :)  
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Slovenska ekipa na nogometnemu diplomatskemu turnirju na Dunaju
FOTO: Veleposlaništvo Republike Slovenije na Dunaju
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Diplomatski zvezek je informativno glasilo o diplomaciji, mednarodnih odnosih in globalnih
dogajanjih. Izdan je le v elektronski obliki. Izhaja šestkrat letno (na 2 meseca).

Vsebina ni nujno odraz uradnih stališč Ministrstva za zunanje in evropske zadeve.
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“Da vstaneš in spregovoriš je potreben pogum; pogum je potreben tudi takrat, ko se je
potrebno usesti in poslušati.”

Winston Churchill
 

ZADNJA STRAN

MALO NAZAJ IN MALO NAPREJ

USPEŠNO OPRAVLJENO

–     aktivnosti MZEZ v zvezi z ujmo, ki je avgusta katastrofalno prizadela Slovenijo
–     23.–24. avgust: 3. seminar za mlade diplomate iz držav Vzhodnega partnerstva
–     25.–28. avgust: Blejski strateški forum za mlade 
–     28.–29. avgust: 18. blejski strateški forum (BSF) z naslovom Solidarnost za globalno varnost
–     5. september: začetek 78. zasedanja Generalne skupščine OZN
–     13. september: 12. dan gospodarske diplomacije (v okviru 55. mednarodnega obrtnega
        sejma v Celju) 

PRIPRAVLJAMO SE 

–     19. september: začetek splošne razprave v GS OZN (»high-level week«) 
–     27. – 29. 9.: posvet častnih konzulov RS
–     1. oktober: začetek statusa opazovalke v Varnostnem svetu OZN (pred prevzemom
       nestalnega sedeža 1. 1. 2024) 
–     18. – 22. oktober: Slovenija – častna gostja letošnjega Mednarodnega knjižnega sejma
        v Frankfurtu 
–     2. – 6. oktober: 11. slovenski razvojni dnevi s prvim humanitarnim forumom

MISEL ZA KONEC




